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O PRVENSTVt CESKÉ REPUBLIKY ajaký mají potenciál,jaký je objem nestátních prostøedkù vìno- ;

Second World ConJerence oj Cancer Organisations, Atlanta, vaných boji proti rakovinì a další. Ponechám na ètenáøích této
19.-23.5.1999. zprávy, aby se sami zkusili pøenést do uvedené situace a otáz-
J 1.ALOUDtK ky zodpovìdìt pøi zachování image Ceské republiky jako stá-
UNIVERZrrN1 ONKOLOGICKÉ CENTRUM v BRNÌ tu s rozvinutým zdravotnictvím. Role, jíž jsem se musel zhos-

tit byla nezávidìníhodná, avšak uvìdomiljsem si v níjak málo
Svìtové konference onkologických organizací navazující ve skuteènì konstruktivních krokù máme za sebou, abychom
dnech 19.-23.5.1999 v Atlantì bezprostøednì na kongres mohli deklarovat kompatibilitu našeho zdravotnictví
ASCO '99 (Atlanta,14.-l8.5.l999)jsem sezúèastniljakojedi- s rozvinutìjšími zemìmi.
ný zástupce z Ceské republiky za prostøedky stipendia Ame- Je zøejmé, že nejde o srovnávání s pomìry v USA, ale tøeba
rican Cancer Society. Bìhem konference mi kdosi blahopøál právì s Finskem nebo Dánskem. V souèasné dobì se zdùraz-
k prvenství èeských hokejistù. Vychutnal jsem však òuje, že v hlavních onkologických diagnózách je až 30%-ní
i další èeské prvenství, o nìmž pojednám. Trochu jsem zalito- ovlivnitelnost mortality preventivními opatøeními. Pøi sou-
val, že nejsem v Atlantì za hokejisty. støedìné strategii onkologické prevence a racionální onkolo-
Konference pøivádìjící na spoleèné jednání zástupce všech gické péèe zamìøené pøedevším na èasnou detekci je poklá-
organizací, které se jakoukoli formou profesionálnì nebo dáno za reálné aspoò u tzv. preventabilních nádorù (karcinom
dobrovolnì zabývají bojem proti rakovinì, z celého svìta se plic, prsu, cervixu, kolorekta a melanom) køivky mortality
sešla teprve podruhé. Poprvé to bylo pøed tøemi lety v aus- bìhem 5 let stabilizovat a bìhem dalších 5 let snižovat aspoò
tralském Melbourne. Na konferenci kombinující plenární 05-10 %. Naším problémem je však zároveò, že neznáme
zasedání, semináøe a edukaèní kurzy v mnoha místnostech v celonároním kontextu vlastní léèebné výsledky a chybí nám
hotelu Hilton Towers v Atlantì se sešlo asi 1 000 delegátù ze tudíž srovnání se zemìmi, kde køivky zaèínají klesat. Nevíme,
116 zemí. Dopolední plenární zasedání všech delegátù, spo- zda nás èeká více úkolù v prevenci nebo v samotném zkvalit-
leèné snídanì, obìdy i veèeøe vytvoøily na konferenci o "pou- nìní onkologické léèebné péèe. Nevím zda u nás nìkdo uve-
hé" tisícovce úèastníkù ve srovnání se sedmnáctitisícovým denou strategii, která by zohlednila nejen opatøení zdravot-
Inraveništìm ASCO_99 atmosféru pøehledného kolektivu nická, nýbrž i výchovná a legislativní, zpracovává nebo zpra-
s možností neformální diskuze k nastínìným problémùm. To coval, pokud ano, nesetkávám se s její popularizací ani s její-
uvádím zejména proto, že již první denjednání se dostala bez mi dopady. Jako èlen výboru Èeské onkologické spoleènosti
jakéhokoli mého pøièinìní na pøetøes situace v Èeské repub- od bøezna 1999 se však již cítím za náš neblahý stav spolu-
lice. zodpovìdným a bral bych rady,jichž se mi pøedevším od evrop-
Již v první plenární pøednášce Amerièana Dr. Thuna analy - ských kolegù ke kompatibilitì národních onkologických pro-
zujícího celosvìtový stav incidence a mortality na zhoubné gramù dostalo, velmi vážnì.
nádory a podíl preventivních onkologických programù na Na konferenci jsem se úèástnil pøedevším semináøù a kurzù
jejich ovlivnìní byla Èeská republika (pod názvem Czecho- o managementu onkologické péèe, dále o informaèních tech-
slovakia, Slovensko však bylo vedeno zvláš•) oznaèena za nologiích, fundraisingu a kurzu v uèebnì centrály ACS o inter-
exemplární pøíklad státu se stále stoupající incidencí i mor- netovém napojení na Globalink. Poznatkù o mìnící se kon-
talitou na rozhodující onkologické diagnózy, tedy karcinom cepci neziskových organizací v mergery a korporativní mode-
plic, prsu a kolorekta, i na zhoubné nádory vcelku. Strmì ly je celá øada a zasloužily by si samostatné sdìleni, tøeba na
stoupající èervená køivka s oznaèením Czechoslovakia byla nìkterých onkologických dnech renesanèního charakteru jako
zúèastnìnými velmi silnì vnímána zejména v protikladu bývají èeskokrumlovské. V informatice se mimo jiné dostá-
k chválené situaci ve Finsku, kde tyto køivky klesají podob- vá na program jednání zavádìní "smart cards" nebo "smart
nì jako v nìkterých dalších evropských zemích i v USA. Toto medical records", tedy zdravotnické dokumentace vázané na
naše prvenství mezi státy, které incidenci a mortalitu na elektronický záznam, respektive èipovou kartu. To bude para-
zhoubné nádory sledují (protože lze namítnout, že ještì hor- doxnì vyžadovat více úsilí od lékaøù než od informatikù
ší mùže být situace v zemích, kde data zcela chybí), je nutno a organizátorù, protože v medicínì je zatím parametrický zpù-
vidìt v kontextu souèasného zjištìní, že køivky mortality se sob uvažování a vedení záznamù spíše vzácností. Poznatkù
v USA, Australii a skandinávských zemích zaèínají poprvé o funkci webových stránek UICC, Globalinku (http://
v historii u nìkolika hlavních diagnóz oploš•ovat a dokonce www.globalink.org), využijeme, jak doufám, již brzy v pro-
klesat. vozu pøipravovaných webových stránek Èeské onkologické
V dalších formálních diskuzích na semináøích i neformálních spoleènosti.
v kuloárech j sem se stal (aè nerad) vyhledávanou osobou, kte- Konferenci na závìr oslovil i bývalý president George Bush
rá mìla vysvìtlit dùvody èeského prvenství. Sdìlovali mi, že s manželkou, kteøí se sami pokládají za pøíznivce a dobro-
"negative experience", negativní zkušenost, je rovnìž velmi volné aktivisty American Cancer Society. Na World Confe-
dùležitá a stal jsem se tedy "expertem na negative experien- rence of Cancer Organisations upozoròuji èeskou onkologic-
ce". Nepøíjemnìjší však byly otázky informovaných zástupcù kou veøejnost jako na pøínosnou a reprezentativní událost, kte-
vedení UICC proè není Èeská onkologická spoleènost èlenem rá si pøíštì zaslouží naši vìtší pøípravu i navštíveno st. Již také
UICC, proè se neúèastníme nìkterých preventivních evrop- proto, aby role obhájce zatím neradostných výsledkù Èeské
ských programù, proè nejsou naše data ve studii EUROCARE republiky v mortalitì na zhoubné nádory nezùstala na jedno-
z roku 1998 hodnotící I-a 5-leté pøežívání asi 14 nejèastnìj- tlivci nebo aby mìl pøíštì pro obhajobu naplòování našeho
ších typù zhoubných nádorù,jaký je náš národní onkologický národního onkologického programu více pozitivních argu-
program, proè není na konferenci zástupce národního onkolo- mentù. K tomu však bude zapotøebí formulovaný a všeobec-
gického programu nebo ústavu, máme-li jaký, proè neprošel nì podporovaný národní onkologický program vùbec mít.
zákon proti reklamám na tabákové výrobky, kolikje u nás dob- Další svìtová konference se koná až v pøíštím tisíciletí - už za
rovolných organizací zabývajících se bojem proti rakovinì tøi roky.
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